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بیانیه حزب مردم سالاری درباره مذاکرات ایران - آمریکا:

مذاکره با آمریکا را نباید تاکتیك کوتاه مدت بلکه 
باید استراتژي درازمدت تلقي کرد

حزب مردم ســالاری با ابراز امیدواری نســبت به موفقیت روند گفت وگوها، 
براســاس توانمندی ها، دانش و تجربیات تیم مذاکره کننده کشورمان تأکید 

می کند:
مذاکره با آمريكا را نبايد تاکتیك کوتاه مدت بلكه بايد اســتراتژي درازمدت  

تلقي کرد.
به گزارش مردم سالاری آنلاين، حزب مردم سالاری با ابراز امیدواری نسبت 
بــه موفقیت روند گفت وگوها، براســاس  توانمندی ها، دانش و تجربیات تیم 

مذاکره کننده کشورمان تأکید می کند. 
اين حزب خواســتار آن است که مذاکرات به گونه ای مديريت شود که ضمن 
صیانت از منافــع، حقوق و عزت مردم ايــران، زمینه های لازم برای کاهش 
فشــارها و تنش زدايی در عرصه بین المللی و بهربرداری دارای مدت از نتايج 

آن فراهم گردد.
حزب مردم ســالاری بر اين باور اســت که مذاکره با ايالات متحده نبايد به 
عنــوان يك تاکتیك کوتاه مدت برای رهايــی از تهديدات رئیس جمهور اين 
کشــور تلقی شود، بلكه بايد به عنوان يك استراتژی مؤثر و پايدار در راستای 

بهبود زندگی مردم و رشد و توسعه کشور مورد توجه قرار گیرد. 
استراتژی روابط متوازن با شرق و غرب می تواند به رشد و توسعه کشور کمك 
شايانی کند. امروزه بر کسی پوشیده نیست که رويكردهای غرب ستیزی، به 
ويژه آمريكا ستیزی، توسط کاسبان تحريم، فاجعه ای برای زندگی ملت ايران 

به بار آورده است.
رئیس جمهــور ايالات متحده، دونالد ترامپ، در حال حاضر گزينه های توافق 
يا  گزينه تهديد نظامی ايران را مطرح کرده است. لذا مذاکره نه تنها به دلیل 
تهديدات رئیس جمهور آمريكا، بلكه يك تغییر راهبردی در سیاست خارجی 
و به عنوان يك ضرورت برای رشد و توسعه آينده ايران بايد مورد توجه قرار 
گیرد؛ چرا که کشور بدلیل سیاســت های غلط  در حال حاضر از بسیاری از 

کشورهای منطقه عقب مانده است.
برای تمامی مســئولان سیاســی و ملت ايران روشــن شــده است که سند 
چشم انداز ۱۴۰۴ بايد ايران را در جايگاه اول منطقه قرار می داد، اما وعده های 
اين ســند هنوز تحقق نیافته اســت. يكی از مهم ترين دلايل عدم تحقق اين 

سند، سیاست های نادرست در حوزه های داخلی و خارجی بوده است.
مذاکره و توافق با ايالات متحده و اتخاذ سیاســت خارجی متعادل و متوازن 
بین شرق و غرب، شرط لازم و ضروری برای رشد و توسعه ايران است؛ اما اين 
شرط به تنهايی کافی نیست. شرط کافی اين است که در سیاست داخلی نیز 
عقلانیت و خردمندی به بلوغ برسد و فرزندان شايسته ملت در مديريت های 

کلان قرار گیرند.
بازگشــت به عقلانیت و خردمندی در سیاست خارجی و به ويژه در سیاست 
داخلی، شرط لازم و کافی برای رشد، توسعه و تعالی کشور محسوب می شود. 
بار ديگر با صدای بلند به مسئولان هشدار می دهیم که پنجره رشد و توسعه 

ايران در حال بسته شدن است. 
در آينــده ای نه چندان دور، انرژی های فســیلی همچــون نفت و گاز مزيت 
رقابتی خود را از دست خواهند داد و انرژی های نوين و تجديدپذير، از جمله 

انرژی خورشیدی که ايران در آن مزيت بالايی دارد، جايگزين خواهند شد.
لذا به مســئولین کشــور اکیداً توصیه می شــود که همان قــدر که بر روی 
انرژی های هســته ای هزينه کرده و تمرکز کرده انــد، اگر يك دهم آن را در 
انرژی خورشیدی سرمايه گذاری کنند، آينده انرژی ايران تضمین خواهد شد. 
حزب مردم ســالاری معتقد اســت که همان گونه که فناوری هسته ای برای 
تولید برق کشور مفید است، انرژی خورشیدی به عنوان يك نعمت خدادادی، 
تجديدپذير و پاک، برای آينده انرژی کشور از اهمیت ويژه ای برخوردار است. 
بــا توجه به زاويه تابش و تعداد روزهای آفتابی در ايران، انرژی خورشــیدی 

می تواند مزيتی بزرگ برای توسعه کشور محسوب شود.
حزب مردم سالاری بر اين باور است که زمان عمل فرا رسیده است و بايد با 

تدبیر و هوشمندی به سمت آينده ای روشن حرکت کنیم.

نامه سرگشاده دبیران کل سه تشکل فرهنگیان 
سه تشكل، انجمن اسلامی معلمان، سازمان معلمان ايران و مجمع فرهنگیان 
ايران اســلامی  به  مسعود پزشــكیان جهت جلوگیری از اجرای تفاهم نامه 
حساسیت برانگیز منعقده في مابین وزارت اموزش و پرورش و نیروي انتظامي  

نامه نوشتند.
متن نامه بدين شــرح است: به استحضار می رســانیم اظهارات وزير محترم 
آموزش و پرورش، نســبت به فرماندهی نیروی انتظامی، درنشست مشترک 
آنــان، فارغ از قصد و نیت آقای وزير، منزلت و جايگاه معلمان و نهاد تعلیم و 
تربیــت را تضعیف و موجبات  نگرانی و رنجش طیف زيادی از مردم به ويژه 
معلمان شد. امید اســت، باتوجه حساسیت موضوع، به شیوه مناسب جبران 

شود. 
در اين نشســت تفاهم نامه ای بین وزير و فرماندهی نیروی انتظامی امضا شد. 
مفاد اين تفاهمنامه بر نگرانی های معلمان و دلسوزان آموزش و پرورش افزود. 

براين تفاهمنامه دو ايراد اساسی وارد است .
اول به موجب قانون، حدود صلاحیــت و اختیارات وزارت آموزش و پرورش 
تعیین و مرجعیت  اين وزارت و در راس آن شــورای عالی آموزش و پرورش 
به عنوان تنها مرجع سیاســت گذاری به رســمیت شناخته شده و وظايف و 
ماموريت های آن تعريف، تبیین و برشــمرده شده است و درجهت تحقق اين 
ماموريت ها، ساختارهای لازم علمی و تخصصی اعم از دانشگاه، مراکز تربیت 
معلم و پژوهشكده ها برای تامین نیروی انسانی متخصص و تهیه  کننده محتوا 

آموزشی ايجاد شده است.
 لــذا آموزش وپرورش، نه تنها درتامین نیازهای خــود با کمبود روبرونبوده 
است، بلكه بررسی ها نشان می دهد که درتامین نیروی متخصص دستگاهها و 

سازمانهای ديگرنقش اول را ايفا  کرده است. 
بنابراين اگرچه محدوديت ها و مشــكلات آموزش و پرورش به ويژه مشكلات 
معیشــتی و متاسفانه منزلتی معلمان رو به افزايش است، لیكن از نظر علمی 
و تخصصی در دســتگاه تعلیم و تربیت  کشور نقیصه ای ديده نقضائیهشود. 
از طرف ديگر وظايف و ماموريت نیروی انتظامی نیز در قانون برشمرده شده 
اســت بانگاهی عمیق به وظايف و ماموريت های نیروی انتظامی به خوبی در 
می يابیــم که آنچه در موضوع همكاری اين دســتگاه با آموزش و پرورش در 
اين تفاهم نامه ديده شــده اســت، اکثرا خارج از حدود صلاحیت و اختیارات 
قانونی نیروی انتظامی است. لذا از نظر حقوقی براين تفاهمنامه ايراد اساسی 

وارد است.
دوم، ناديــده گرفتن صلاحیت ها و اختیــارات و ظرفیت های وزارت آموزش 
و پرورش موجب تضعیف اســتقلال، مرجعیــت و هويت آموزش وپرورش و 
مدرسه به عنوان نهاد اصلی تعلیم و تربیت خواهد شد. دربخشی ازتفاهمنامه، 
آمــوزش وپرورش متعهد قضائیهشــود، ظرفیت ها و فرصت های آموزشــی، 
تربیتی، ورزشــی و بهداشــتی درکانون های فرهنگی و تربیتی، اردوگاه های 
تربیتی، انجمن اولیا و مربیان و مربیان مدرسه، شورای دانش آموزی مدرسه، 
مراکز راهنمايی و مشــاوره خانواده، مدرسان آموزش خانواده، مراکز مشاوره 
و خدمات روانشناختی دانش آموزی ... را در اختیار نیروی انتظامی قراردهد. 
به واقع آموزش وپرورش بخشــی از وظايف ذاتی خــودرا به نیروی انتظامی 
واگذارقضائیهكند و اين درحالیســت، که ماهیت و جنس فعالیتهای آموزشی 

و تربیتی با فعالیت ها و ماموريت های انتظامی وامنیتی کاملا متفاوت است.
جنــاب آقای رئیس جمهور اين تفاهمنامه نه تنها کمكی به حل مشــكلات 
آموزش و پرورش نخواهد کرد، بلكه اســتقلال آموزش و پرورش و مدرســه 
راتهديد، فضای مدارس را امنیتی، فشارهای روحی روانی را بر دانش آموزان 
افزايش و نگرانی های خانواده ها و معلمان را درپی خواهد داشــت. آن هم در 
شرايطی که جامعه و کشور، بیش از هر زمانی نیاز به آرامش و امنیت روحی 
روانی دارد و  ما بايد مدرسه و فضای آموزشی و پرورشی را برای خانواده ها و 

فرزندانشان هر چه بیشتر امن و آرام کنیم. 
بنابراين از جنابعالی به عنوان رئیس جمهور و رئیس شــورای عالی آموزش و 
پرورش می خواهیم، دستور دهید از ابلاغ و اجرای اين تفاهمنامه خودداری، تا 
با جلب نظر صاحب نظران حوزه تعلیم و تربیت رسمی کشور، در شورای عالی 
آمــوزش و پرورش به عنوان تنها مرجع سیاســت گذاری آموزش و پرورش، 

بررسی و تصمیم مناسب گرفته شود.
عبدالرزاق موسوی دبیر کل انجمن اسلامی معلمان

طاهره نقی ئی دبیرکل سازمان معلمان ايران
فرج کمیجانی دبیرکل مجمع فرهنگیان ايران اسلامی

ویژه

نماینده مردم تهران مطرح کرد
آخرین وضعیت لایحه تامین امنیت 

زنان در کمیسیون اجتماعی

عضو کمیســیون اجتماعی مجلس درخصــوص آخرين 
وضعیت بررسی لايحه تامین امنیت زنان و قانون انتصاب 

افراد در مشاغل حساس توضیحاتی ارائه کرد.
محمد ســراج نماينده مــردم تهران در مجلس شــورای 
اســلامی در گفت وگو با خبرنگار ايلنــا،  در مورد آخرين 
وضعیت لايحه تأمین امنیت زنان در کمیسیون اجتماعی 
گفت: اين لايحه هنوز نهايی نشــده است. در ابتدا بايد در 

کمیته نهايی  شود و سپس به کمیسیون برود.
وی ادامه داد: در واقع، لايحه ای که دولت فرســتاده بوده 
در مجلس يازدهم منجر به تشــكیل يك کمیته شد. اين 
کمیته يك مصوبه داشت اما بعد از اتمام دوره اش، اعضای 
مجلــس جديد به اين لايحه ورود پیدا کردند و قرار شــد 
بررسی کنیم که ما لايحه را پیگیری کنیم يا مصوبه کمیته 
زنان مجلس قبل را که در نهايت تصمیم بر اين شــد که 
کمیته بر اساس مصوبات کمیته زنان مجلس قبلی کار کند. 
زحمت هايی کشیده شــده و الان در واقع کمی تشكیك 
ايجاد شده بین اينكه بايد اصل لايحه را مبنا قرار می دادند 
يــا مصوبه کمیته زنان مجلس قبل را. در اين خصوص هم 
اختلاف های جزئی وجــود دارد و امیدواريم به زودی حل 
شود و در نهايت به صحن کمیسیون آمده و مورد بررسی 

قرار گیرد.
اين عضو کمیســیون اجتماعی تصريح کرد: تدبیر اين شد 
که کاری که قبلًا انجام داديم را ادامه دهم. يعنی آنچه که 
مجلس قبل انجام داده اســت را ادامه دهند، اين کار انجام 
شد و اصلاحاتی کردند اما کمی فاصله اش با اصلاحیه زياد 
شــد و به همین خاطر دوباره بايد بررسی مجددی صورت 
گیرد. الان سه موضوع مطرح است، يك خود لايحه است، 
ديگــری مصوبه مجلس قبل و ديگری مصوبه کمیته زنان 
مجلس جديد است. از همین رو قرار شد بین اين سه مورد 
که شــامل يك لايحه و طرح های کمیته مجلس قبلی و 
کمیته زنان مجلس جديد است جمع بندی شده و به يك 
نتیجه واحد برسند. سراج در بخش ديگری از صحبت های 
خود درباره اصلاح قانون انتصاب افراد در مشــاغل حساس 
در پاسخ به اين سوال که قرار بود دولت يك اصلاحیه دوم 
برای اين قانون به مجلس ارسال کند آيا اين اقدام از سوی 
دولت صورت گرفته است، گفت: خیر، دولت اصلاحیه اول 
را هم پــس گرفت. وی ادامــه داد: دولت يك لايحه يك 
فوريتی فرستاد تا يكی از بندها را اصلاح کنند. اين فوريت 
که در مجلس رأی نیاورد، اما کمیسیون در حال بررسی بود 
که دولت آن را پس گرفت. اين عضو کمیسیون اجتماعی 
در پاســخ به اين ســوال که با توجه به پس گرفتن لايحه 
دولت آيا اين قانون به همان شــكل که تصويب شده بود 
اجرا خواهد شد، گفت: بله، مگر اينكه دولت يك اصلاحیه 

ديگر بفرستد که هنوز اعلام نكرده است.

محمد مهاجری به رئیس سازمان صداوسیما:
کلید اتاق تان را به نگهبان بدهید

محمد مهاجری، روزنامه نگار اصولگرا به حواشی پیش آمده 
در صدا و سیما واکنش نشان داد.

به گزارش خبرگزاری خبرآنلاين، محمد مهاجری روزنامه 
نگار در کانال تلگرامی خود نسبت خطاب به پیمان جبلی 

رئیس سازمان صدا و سیما نوشت:
آقای رئیس صداوسیما، سلام

ديروز دوستی برايم نوشته بود که همین الان تلويزيون دارد 
فیلم عمرمختار را نشان می دهد. فیلم درباره مبارزه مردم 
لیبی با ايتالیاســت و در فیلم نشان می دهد که مذاکرات 
شكســت می خورد. صداوسیما اين همه روز را رها کرده و 
هم اينك که مذاکرات در ايتالیا انجام می شود، آن را پخش 
می کنــد! لابد هیچكس هم نمی فهمد که منظور از پخش 

اين فیلم چیست!
هنوز چندســاعتی از اين موضوع نگذشــته که برنامه ای 
در تلويزيون پخش می شــود که خلاف وحدت فرقه های 
دين اسلام اســت. بعدش هم صداوســیما بیانیه می دهد 
کــه فلانی ها را برکنار کرديم و... و تحويل دادگســتری و 

حراستی ها داديم و از اين حرفها.
دوسه روز قبل هم برنامه ای که از قبل ضبط شده بوده روی 

آنتن می رود که آن هم جنجال می شود و...
اينها فقط مشت نمونه خروار است. و نشان می دهد خطاها 
حال همه را به هــم زده. همچنین ثابت می کند جنابعالی 
توان اداره مجموعه ای را که به شما سپرده شده است نداريد. 
بدتر اينكه اصلا رئیس صداوسیما شما نیستید و يك نظام 
ملوک الطوايفی حاکم شده و هر باند و جريانی سهم خودش 
را می برد. اين وسط اسم فردی به نام آقای وحیدجلیلی هم 
مطرح می شود که بعضی ها می خواهند بگويند رئیس واقعی 
صداوســیما اوست. اما کسانی که می شناسندش معتقدند 
نبايد گناهش را شست چون او هم طفلكی مانند شماست 

و کاری دستش نیست.
قصه آن است که اداره اين همه شبكه راديويی و تلويزيونی 
که هر کدامش به يك حكومت خودمختار شبیه  است کار 
شما نیســت. حتی اگر به۴۵سال پیش که تلويزيون فقط 
کانال يك و دو داشت)و هرکدام هم فقط چندساعت برنامه 
داشــت( برگرديم، باز هم مديريتش از سر شما زياد است 
چه برســد به الان که حتی اداره کردن بعضی مجری های 

تلويزيون هم از دست شما خارج است.
خواستم يك پیشنهاد به شما بدهم. دست آقاوحیدجلیلی 
را بگیريد و با هم از دفترتــان برويد منزل. کلید را هم به 
نگهبان جلوی درب صداوسیما بدهید. دوهفته برويد منزل 
يا هرجای ديگری. آن وقت اســت که متوجه خواهیدشد 
بــودن و نبودن تان چه فرقی می کند. قطعا اگر اوضاع بهتر 
نشود بدتر نخواهدشد. آسمان هم به زمین نمی ايد. اينقدر 

هم شاهد گاف و اشتباه نخواهید بود.
در همین دو هفته ای که نیستید به تفريحات سالم بپردازيد. 
فیلم ها و سريال های صدبار تكرارشده صداوسیما را ببینید 
و اگر فرصت شد ســرچ کنید و نحوه مديريت رسانه های 
تصويری منطقه و جهان را مرور کنید. در ان صورت خواهید 
دريافت که چقدر از قافله عقبید. اگر کلاه تان را قاضی کنید 
و در اين دوهفته به عملكردتان فكر کنید ديگر به اين فكر 

نمی کنید که برگرديد و کلید را از نگهبان بگیريد و ...
ايام خوب شــدن حال صداوســیمای بدون جبلی_ جلیلی 

مستدام!س

مجلس

دیدگاه

گروه سیاسی- مانیا شــوبیری: امروز 
سومین دور گفت وگوهای غیر مستقیم 
ایران و آمریکا در مسقط آغاز می شود. 
به گفته وزیر خارجه کشورمان در این 
دور مذاکرات وارد فاز کارشناسی خواهد 
است  معتقد  راد  فرجی  عبدالرضا  شد. 
ورود مذاکرات به فاز فنی و کارشناسی 
به معنی ورود به جزئیات است او معتقد 
است حالا طرفین وارد تونلی شده اند که 

در انتهای آن نوری دیده می شود. 
او در ايــن گفت وگو بر اهمیت آغاز مذاکرات 
با تروئیــكای اروپا تاکید دارد و همچنین به 
اهمیت اطلاع روسیه و چین از روند مذاکرات 
اشــاره می کند. فرجی راد همچنین معتقد 
است پايان اين مذاکرات می تواند برای هردو 
طرف يك موفقیت برد- برد باشــد. مشروح 
گفت وگوی مردم سالاری با عبدالرضا فرجی 
راد، کارشناس مسائل بین الملل در ادامه آمده 

است:
تبلیغات برای ترامپ 

یک موفقیت است
عبدالرضا فرجی راد، ديپلمات پیشین ايرانی 
در گفت وگو با مردم سالاری با اشاره به اينكه 
آمريكايی ها نگران اين هســتند که ايران به 
خاطر میزان غنی سازی و انباشت اورانیوم که 
به 27۰ کیلوگرم رسیده است به سلاح هسته 
ای دست پیدا کند، گفت: ترامپ در مذاکره 
با ايران به گفته خودش در واقع به دنباله اين 

هست که اين خطر را رفع کند.
وی با اشــاره به اينكه ايــن مذاکرات برای 
دولت آمريكا و شخص ترامپ منافع ديگری 
هم دارد، گفت: ترامپ با به سرانجام رسیدن 
اين مذاکرات می تواند مدعی شــود که من 
بودم که جلو هسته ای شدن ايران را گرفتم 
و دموکرات ها اين توانايی را نداشــتند، اين 

تبلیغات برای ترامپ يك موفقیت است.
فرجی راد با اشــاره به اينكــه ترامپ وعده 
داده بود کــه آرامش را به اوکراين بازگرداند 

و در غــزه آتش بس برقرار کنــد، اما در هر 
دو شكســت خورد گفت: ترامــپ به دنبال 
اين است که با ايران به توافق برسد و بتواند 
تبلیغات و بهره بــرداری خود را از مذاکرات 

داشته باشد.
مذاکرات برد_برد برای طرفین

اين کارشناس مسائل بین الملل با بیان اينكه 
اگر هر دو طرف به توافق برسند و مذاکرات 
جلو برود در واقع مذاکرات برد_ برد خواهد 
بــود، گفت: اگر ايران بتوانــد حدی از غنی 
سازی را برای فعالیت علمی خودش داشته 
باشــد و از طرفی هم تحريم ها لغو شود اين 
برد ايران اســت.  وی افزود: بــرد ترامپ يا 
آمريكا هم اين است که با توجه به شعارهايی 
که داده اند بتوانند از میزان غنی سازی ايران 
بكاهند و 27۰ کیلوگرم اورانیوم غنی شــده 
را از ايران خارج کنند.  فرجی راد با اشــاره 
به اينكه اخیرا مطرح شــده است که آمريكا 
می تواند در ايران ســرمايه گــذاری کند و 
باشد، خاطر  اقتصادی داشــته  فعالیت های 
نشــان کرد: اگر اين موضوع محقق شــود، 
آمريكا هم برد کرده است، در واقع هر دو يك 

موفقیت برد_ برد خواهند داشت.
آمریکا به دنبال جنگ نیست

وی با تاکید بر اينكه آمريكا به دنبال جنگ 
نیست، يادآور شد: علتش اين است که جنگ 
در منطقه عاقبت و سرانجام مشخصی ندارد، 
جنگ در منطقه ممكن اســت يك هفته به 
طول بی انجامد، ممكن است چند سال زمان 
ببرد، اين با سیاســت هايی که ترامپ اعلام 
کرده اســت به عنوان مــرد صلح همخوانی 
ندارد.فرجــی راد با بیان اينكه با وقوع جنگ 
مشكلات زيادی در منطقه و جهان به وجود 
می آيد، گفت: اگر به ايران حمله شود، ممكن 
است پايگاه های آمريكا در منطقه هدف قرار 
بگیرد، قیمت نفت بشــدت بــالا برود، اينها 
تهديداتی اســت که متوجه هــر دو طرف 
می شــود. وی خاطر نشان کرد: فرصت های 

هم برای هر دو طرف وجود دارد که می توانند 
به توافق برســند،  همكاری اقتصادی داشته 

باشند و تحريم ها لغو شود و ... 
نباید از کشورهای 1+5 غافل شد

فرجی راد به غیبت کشورهای عضو ۵+۱ در 
اين گفت وگوها اشاره کرد و گفت: بازيگران 
برجــام )تروئیــكای اروپا، روســیه و چین( 
علاقه مند هستند که در سیر اين مذاکرات به 
نحوی در حاشیه باشند، درست است که ما 
با آمريكا در حال مذاکره هستیم، اما همزمان 
بايد مذاکــره با اروپا را هم پیش ببريم، اروپا 
در دو ماه آينده برای فعال کردن اسنپ بك 
)مكانیزم ماشه( آماده می شود که اگر آمريكا 
و ايران به توافق نرســند اسنپ بك را فعال 
کند، در غیر اينصورت با گذشــتن از مهرماه 
بــر اســاس قطعنامــه 223۱ اتوماتیك وار 
تحريم های سازمان ملل علیه ايران به اتمام 
می رســد، لذا ايران بايد همزمان با اروپا هم 
مذاکره کند.  وی در ادامه به اهمیت روسیه 
و چین اشــاره کرد و افزود: از طرفی هم دو 
کشور مهم چین و روسیه عضو ۵+۱ بودند، 
بايد با آنها هم مشورت صورت گیرد که توسط 
آقای عراقچی در حال انجام است، بهتر بگويم 
که در حین مذاکره با آمريكا نبايد حساسیت 
ايجاد کنیم، ۵+۱ را هم بايد در نظر بگیريم و 
با آنها هم کار کنیم تا کشوری احساس نكند 
که از مذاکرات کنار گذاشــته شده، زيرا اين 
کشــورها حتی می توانند در مسیر مذاکرات 

سنگ اندازی کنند.
نباید زیاد به حرف های 

ترامپ توجه کرد
اين ديپلمات پیشــین با اشــاره به اينكه ما 
نبايد زيــاد به حرف های ترامپ توجه کنیم، 
افزود: نه اينكه توجه سیاسی نكنیم، ترامپ 
علاقه مند اســت که خودش را مطرح کند، 
مثلا در مصاحبه هايــی که می کند يك روز 
مثبت تــر صحبت می کند يــك روز میزان 
کلمات منفی در صحبت هايش بیشتر است؛ 

بايد اين موضوع را در نظر داشــته باشیم که 
بیشتر اين حرف ها خوراک تبلیغاتی است. 

وی با بیــان اينكه مثلا چنــد روز پیش به 
يكبــاره موضــع آمريكا تغییر کــرد، افزود: 
در اخبار منتشر شــده آمده بود که آمريكا 
تاکید دارد که ايران اصلا نبايد غنی ســازی 
داشــته باشد در حتی صفر، اما در رم ديديم 
که اينگونه نیســت و همان مذاکراتی که در 

مسقط انجام شده بود، ادامه پیدا کرد. 
باید اوضاع را تا می توانیم 

آرام نگه داریم
فرجی راد با تاکید بــر اينكه اين صحبت ها 
بیشتر جنبه تبلیغاتی دارد گفت: بايد اجازه 
داد ترامپ تبلیغات خودش را داشــته باشد، 
او در داخل آمريكا مسائلی دارد و می خواهد 
طرفدارانــش را حفظ کند، از طرف يگر بايد 
توجه داشته باشیم که نوع سیاست در آمريكا 
فرق می کند با کشور ما؛ لذا بايد اوضاع را تا 

می توانیم آرام نگه داريم.
اين ديپلمات پیشین با اشاره به اينكه نبايد 
طوری تبلیغات کنیم که مــا در اين دور از 
مذاکرات برنده شــديم و مثلا ما توانســتیم 
حرفمــان را بــه کرســی بنشــانیم و آنها 
نتوانســتند، گفت: اينها تبلیغاتی است که 
اثر منفی دارد، هدف اصلی و اساسی ما بايد 
پیشرفت مذاکرات باشد؛ بر اساس دو نكته، 
اول اينكه غنی سازی علمی خودمان را داشته 
باشــیم و اجازه ندهیم به صفر برسد و دوم 
اينكه تحريم های ما کاملا برداشته شود، چه 

تحريم های اولیه و چه تحريم های ثانويه. 
وی خاطر نشــان کرد: از طرف ديگر بايد به 
خاطر داشته باشیم که هر توافقی که اتفاق 
می افتد بايد به تصويب کنگره آمريكا برسد 
که ما خیالمان راحت باشد که رئیس جمهور 

بعدی از اين توافق خارج  نخواهد شد.
ترامپ از شنیدن نام برجام دچار 

حساسیت می شود
فرجی راد با تاکیــد بر اينكه نكته ديگر اين 
اســت که نبايد اسم برجام را بیاوريم، يادآور 
شد: در واقع وقتی اسم برجام آورده می شود، 
ترامپ را دچار حساســیت می کنیم، او اصلا 
حاضر نیســت کاری که بايدن و اوباما انجام 
داده اند را ادامه دهد، ممكن اســت خیلی از 
بندهای که در توافق احتمالی آورده می شود 
در برجام هم آمده باشد اما، ترامپ نمی خواهد 
کسی بگويد اين توافق همان برجام است يا 

حتی شبیه به برجام است.
وی افزود: آقای عراقچی بعد از مذاکرات رم 
موضع خوبی گرفتند در مورد اين موضوع و 
گفتند که در ايران مســئله برجام تمام شده 
اســت.  فرجی راد با اشــاره به اينكه دو دور 
گذشته مذاکرات مثبت و سازنده بوده و هر 
دو طرف اين موضــوع را اعلام کردند افزود: 
مذاکرات وارد فاز کارشناســی و فنی شــده 
اســت، وقتی می گويند وارد مذاکرات فنی 
شــده اند يعنی اينكه به تدريج وارد جزئیات 
می شوند، يعنی طرفین وارد تونلی شده اند که 
بايــد با دقت در آن حرکت کنند، در انتهای 
تونل نوری ديده می شود و بايد کاری کرد که 

اين نور بیشتر و قوی تر شود. 
اين ديپلمات پیشــین کشــورمان با اشاره 
به اينكه، با مذاکــرات با دقت و بدون عجله 
نور انتهای تونل می تواند روشــن تر شــود، 
گفت: روشــن تر شــدن نور، معنی اش اين 
اســت که مذاکرات به ســمت جلو حرکت 
 می کند، فكر می کنم طرفین در مسیر خوب 

و روشنی افتاده اند.

فرجی راد در گفت وگو با »مردم سالاری«:

باید همزمان مذاکره با اروپا را پیش ببریم
هر توافقی باید به تصویب کنگره آمریکا برسد

اژه ای در گفت وگو با رسانه چینی:

تاکید بر ظرفیت های بالای کشور های سازمان شانگهای
روحانی:

نگذاشتند توافق شود تا روحانی ناموفق باشد
رئیس قوه قضائیه در حاشیه بیستمین اجلاس رؤسای نظام های قضایی کشور های 
عضو سازمان همکاری شانگهای با سه رســانه چینی »سی جی تی ان«، »چاینا 

دیلی« و »شینهوا« گفت و گو کرد.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، رئیس قوه 
قضائیه جمهوری اسلامی ايران که به منظور شرکت در بیستمین اجلاس رؤسای نظام های 
قضايی کشــور های عضو سازمان همكاری شانگهای، به شــهر هانگژو چین سفر کرد، در 
مصاحبه با سه رسانه چینی »سی جی تی ان«، »چاينا ديلی« و »شینهوا«، به تشريح اهداف 
ســفر هیئت عالی قضايی جمهوری اســلامی ايران به چیــن و تبیین ظرفیت های بالای 
کشور های سازمان شانگهای جهت توسعه مناسبات و تعاملات قضايی و حقوقی و همچنین 
تبیین مواضع اصولی جمهوری اســلامی ايران در راستای استقرار و تثبیت صلح و امنیت 

بین المللی و مقابله با اشَكال تروريسم، پرداخت.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ابتدای اين مصاحبه اظهار کرد: به منظور افزايش 
ظرفیت ها و استفاده بهینه از اين ظرفیت های افزايش يافته در سازمان همكاری شانگهای، 
نیاز به بازنگری در خصوص روش هايی است که اعضای اين سازمان مهم تاکنون در راستای 
پیشبرد اهداف شان اتخاذ کرده اند. بدو ن ترديد افزايش سطح همكاری ها و هم افزايی های 
اعضای شانگهای، يك اصل اساسی است؛ برای تحقق اين مهم، هر يك از اعضا می توانند از 
موقعیت ژئوپلیتیكی خود و عضويت شان در ساير سازمان های مهم منطقه ای و جهانی بهره 
بگیرند. رئیس قوه قضائیه در ادامه با بیان اينكه جمهوری اســلامی ايران قربانی تروريسم 
اســت و در عین حال دارای تجاربی ارزنده در مقابله و مبارزه با پديده شــوم تروريسم و 
عناصر تروريستی است، گفت: قدرت های استكباری با وضع تحريم های به تعبیر خودشان 
فلج کننده علیه ايران، قصد داشتند تا اقتصاد کشور ما را به سمت فروپاشی سوق دهند؛ اما 
ما در خلال اين تحريم ها، تولید قدرت کرديم و بر سطح و دامنه بازدارندگی خود افزوديم.
رئیس دستگاه قضا با بیان اينكه تحريم های وضع شده توسط قدرت های استكباری با مفاد 
کنوانســیون ها و قوانین بین المللی مرتبط با حقوق بشر در تعارض و مغايرت آشكار است، 
گفت: ضروری اســت کشور های عضو شانگهای که جمعیت و جغرافیای وسیعی را شامل 
می شــوند، با همكاری و هم افزايی، در مقابل مستكبرينی که سعی دارند با حربه تحريم، 
مقاصد و اغراض خود را پیش ببرند، بايستند.  رئیس عدلیه با اشاره به ظرفیت های بالای 
سازمان شانگهای جهت اســتقرار و تثبیت صلح و امنیت جهانی، بیان داشت: کشور های 
عضو سازمان شانگهای، به لحاظ جمعیت، وسعت و بهره مندی از امكانات مادی و مؤلفه های 
قدرت، در جهان برجسته و ممتاز هستند؛ علاوه بر آن، اعضای شانگهای در ساير سازمان ها 
و پیمان های مهم و متنفذ جهانی نظیر »بريكس« نیز عضويت دارند و نقش آفرين هستند؛ 
اينها ظرفیت های شگرفی است که می توان آنها را هر چه بیشتر به فعلیت رساند تا صلح 
پايدار برای همه جهان و جهانیان محقق شود. رئیس قوه قضائیه جمهوری اسلامی ايران 
با بیان اينكه هر اندازه رفت و آمدها، تجارت ها و تعاملات میان دو کشور افزايش پیدا کند، 
بايد قوانین، اقدامات و سازوکار های حقوقی و قضايی نیز توسعه يابد، گفت: ما امروز موانع 
حقوقی قضايی که ممكن اســت بر ســر راه ايرانیان در چین يا چینی های در ايران وجود 

داشته باشد را احصاء و راهكار های رفع اين موانع را نیز پیشبینی کرده ايم.

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی، در دیدار اعضای شورای مرکزی مجمع 
ایثارگران گفت: باید از فرصت پیش آمده برای مذاکرات حداکثر استفاده را ببریم. 
وظیفه اصلی همه ما این است که نگذاریم جنگ شود، نه اینکه از جنگ بترسیم 
بلکــه جنگ به نفع آمریکا و ایران و منطقه نیســت. مردم و نظام در دو مقطع 
سال های ۸۲ و ۹۲ مانع جنگ شدند. نگذاریم بهانه در اختیار ترامپ قرار بگیرد، 
نگذاریم نتانیاهو از شرایط فعلی منطقه به نفع صهیونیسم و علیه ملت ایران و 

کشورهای منطقه سوءاستفاده کند.
رئیس جمهور ايران در دوره های يازدهم و دوازدهم اظهار داشت: هدف ديگر اينست که بايد 
تحريم ها را برداريم. تحريم معضلی برای مردم ايران است. بعضی می گويند تحريم نعمت 
اســت، اما چه نعمتی؟ ممكن است برای يك عده کاســب تحريم که دنبال سوء استفاده 
هســتند نعمت باشــد، ولی به ضرر ۸۵ میلیون نفر ايرانی اســت. نمی خواهم بگويم همه 

مشكلاتی که ما در کشور داريم به خاطر وجود تحريم است اما سهم تحريم کم نیست. 
روحانی اظهار داشت: اين تفكر که ما نمی توانیم با دنیا مذاکره کنیم و نبايد تعامل داشته 
باشــیم و کاملًا بی فايده اســت، درست نیست. يكی از خواص برجام اين بود که ثابت کرد 

می شود با دنیا تعامل کرد و مذاکره می تواند مفید باشد. 
او با تأکید بر اينكه »شجاعت در صلح بالاتر از شجاعت در جنگ است«، بیان کرد: امام هم 
شجاعت در جنگ داشت و هم شجاعت در صلح. بعد از آنكه قطعنامه ۵۹۸ را قبول کردند، 
وقتی به امام گفتند که آماده هســتیم، يك بار ديگر به ما فرصت بدهید، می توانیم برويم 
جبهه و بجنگیم؛ امام فرمود من تاکتیكی نگفتم صلح، ما می خواهیم با عراق صلح کنیم. 
بعد هم امام اجازه دادند بلافاصله هیأت مذاکره تشكیل شود و مذاکره شد. مذاکره کردن 

در برابر اشراری که آن همه جنايت کرده بودند، سخت بود اما مصلحت اين بود.
روحانی تأکید کرد: امروز بزرگترين رسالت و وظیفه ما اين است که به نظام و حاکمیت تا 
جايی که امكان پذير است کمك کنیم؛ حالا که مذاکره شروع شده به دولت کمك کنیم. 
قبلًا فرصت های خیلی خوبی داشتیم ولی به خاطر اينكه آن آقا رئیس جمهور شود و اين 
آقا نشــود، فرصت ها را از دســت داديم. دکتر عراقچی در بهار ۱۴۰۰ مذاکره کرد و هرچه 
ما گفتیم توانســت از آن ها بگیرد. او توافق کرد که نه تنها تحريم های قبلی برداشته شود 
بلكه هرچه ترامپ هم اضافه کرده بود، بردارند. اين را هم تقريباً قبول کردند که حتی سپاه 
پاسداران از لیست تروريستی حذف شود؛ همه مواردی که ما می خواستیم قبول کردند. آن 
زمان در دولت گفتم اگر به ما اجازه بدهند همین امروز تمام می کنیم، يك امضا مانده که 
آقای عراقچی انجام دهد. نگذاشتند! تا روحانی ناموفق باشد! روحانی کی هست که موفق 
باشــد يا نباشد؟ به فكر ملت و کشور باشــید! علت اينكه هفته های آخر کوتاه آمدم برای 
اين بود که فكر کردم اين ها می خواهند به توافق برســند ولی به اسم من نباشد و به اسم 
رئیس جمهور بعدی باشد. گفتم باشد و در شورای  عالی امنیت ملی هم گفتم اين توافقی که 
همه قبول داريم بايد اجرا شود، بناست در دولت من نباشد و در دولت بعدی باشد. خوب 
باشد. برای من فرق نمی کند. ما می خواهیم تحريم برداشته شود، امتیاز برای دولت بعدی 
باشد، عیبی ندارد. اصل اين است که مردم راحت شوند. متأسفانه فرصت طلايی را از دست 

داديم. ان شاءالله از اين فرصت حداکثر استفاده را ببريم.




